

## FINAL

### **Russian human rights defenders and organisations call on UN Human Rights Council to establish a Special Rapporteur on the situation of human rights in Russia**

**20 September 2022**

We, the undersigned human rights defenders and organisations from the Russian Federation, urge member States of the UN Human Rights Council to establish a mandate of a Special Rapporteur on the human rights situation in the Russian Federation at its 51st session.

On 23 May 2022, a number of Russian HRDs and organisations [called](#) on the Human Rights Council to establish this mandate. The signatories to that call cited a “considerably more aggressive” environment for civil society over the last decade and the elimination of fundamental freedoms in our country. In the time since that call was made, the situation in the Russian Federation has deteriorated further.

In June, almost a decade since the original “Foreign Agents” law was established, the Russian Duma [adopted](#) new amendments to the law which further expand the definition of a ‘foreign agent’, including an extremely vague notion of “being under the foreign influence” which does not stand any legal scrutiny. As of 19 September, 116 individuals and organisations have been [added](#) to the Foreign agents registries in 2022 alone, including the Committee Against Torture, Vladimir Kara-Murza, and Deutsche Welle. Today, more than 500 individuals and organisations are designated as ‘foreign agents’.

Since February 2022, Russian authorities have arrested [more than 16,000](#) people for participating in protests or voicing opposing or dissenting opinions, first and foremost in protest against actions of the Russian government in Ukraine. In late June, in continuation of its pressure on independent lawyers, Russian authorities detained the chairperson of the Udmurtia regional bar association, Dmitry Talantov, for critical comments made on Facebook.

At the same time, more and more avenues for engagement with the international community are becoming closed to Russian human rights defenders and organisations. In July, the Russian government failed for the second time to

### **Défenseurs et organisations russes des droits humains appellent le Conseil des droits de l’homme de l’ONU à mettre en place un Rapporteur spécial sur la situation des droits de l’homme en Russie**

**Le 20 septembre 2022**

Nous soussignés, organisations et défenseurs des droits humains issus de la Fédération de Russie, ex-hor-tons les États membres du Conseil des droits de l’homme de l’ONU à mettre en place, lors de sa 51<sup>ème</sup> session, un mandat de Rapporteur spécial sur la situation des droits de l’homme dans la Fédération de Russie.

Le 23 mai 2022, des DDH et organisations russes ont [appelé](#) le Conseil des droits de l’homme à mettre en place ce mandat. Les signataires de cet appel ont notamment mentionné l’avènement d’un environ-nement « consi-dé-rablement plus hostile » pour la société civile au cours de la dernière décennie et la sup-pres-sion des libertés fondamentales dans leur pays. Depuis que cet appel a été lancé, la situation dans la Fédération de Russie s’est détériorée encore davantage.

En juin, soit presque dix ans après l’adoption de la loi sur les « agents étrangers », la Douma russe a [adopté](#) des amendements à la loi originelle, lesquels élargissent la définition du terme « agent étran-ger », y compris via la notion, extrêmement vague, de « se trouver sous influence étrangère ». Cette notion échoue à tous les tests de clarté et de sécurité juridiques. À la date du 19 septembre, pour la seule année 2022, 116 individus et organisations ont été [ajoutés](#) aux registres des agents étrangers. Les per-sonnes et organisations ajoutées cette année comprennent notamment le Comité contre la torture, Vla-dimir Kara-Mourza et « Deutsche Welle ». Plus de 500 personnes et organisations sont dorénavant désignées comme « agents étrangers ».

Depuis février 2022, les autorités russes ont arrêté [plus de 16.000](#) personnes pour avoir pris part à des manifestations ou avoir exprimé leur désaccord ou leur opposition – en premier lieu aux actions du gou-ver-ne-ment russe en Ukraine. Fin juin, accentuant leur pression sur les avocats indépendants, les au-to-rités russes ont détenu le président du Barreau régional d’Oudmourtie, Dimitri Talantov, qui avait publié des commentaires critiques sur Facebook.

En parallèle, de plus en plus de voies de dialogue et d’échange avec la communauté internationale se ferment pour les défenseurs et organisations russes des droits humains. En juillet, le gouvernement russe a refusé pour la deuxième fois de prendre part à l’examen périodique de la Russie par le Comité des droits de l’homme. En

participate in the Human Rights Committee's periodic review of Russia. In March this year, Russia was expelled from the Council of Europe. As of 16 September, Russian citizens no longer have the protections of the European Convention for Human Rights for complaints submitted in respect of violations committed after that date.

Moreover, in June, the Russian Parliament [adopted](#) new legislation related to judgements made by the European Court of Human Rights. Despite being legally obligated to do so, according to this new legislation the Russian government will no longer implement ECtHR judgements that entered into force after 15 March 2022.

In our letter to the Human Rights Council in May, members of the human rights community in Russia [highlighted](#) the growing political repression in Russia and diplomatic isolation making it nearly impossible to engage with the international community. As this situation worsens, we urge international action to support us.

We note and welcome the joint statements in respect of the situation in Russia made during the 49th and 50th sessions of the Human Rights Council. These statements clearly articulate the concerns of the international community for the human rights situation in the Russian Federation. We now call on Council member States to establish a mandate of a Special Rapporteur on the human rights situation in the Russian Federation.

En outre, en juin, le Parlement russe a [adopté](#) une nouvelle loi relative aux arrêts rendus par la Cour européenne des droits de l'homme. Faisant fi de l'obligation légale du gouvernement russe, la législation dispose que ce dernier n'appliquera plus les arrêts de la CEDH ayant acquis force exécutoire après le 15 mars 2022.

Dans notre lettre au Conseil des droits de l'homme, publiée en mai, des membres de la communauté des droits humains en Russie ont [souligné](#) la répression politique croissante dans le pays, ainsi que son isolement diplomatique, qui rend quasi-impossible son dialogue avec la communauté internationale. Alors que cette situation s'aggrave, nous exhortons à une action internationale à même de nous soutenir.

Nous notons et saluons les interventions orales conjointes relatives à la situation en Russie lues pendant les 49<sup>ème</sup> et 50<sup>ème</sup> sessions du Conseil des droits de l'homme. Ces interventions expriment clairement les inquiétudes de la communauté internationale quant à la situation des droits humains dans la Fédération de Russie. Nous appelons à présent les États membres du Conseil à mettre en place un mandat de Rapporteur spécial sur la situation des droits de l'homme dans la Fédération de Russie.

### **Signed:**

Abuse Problem Resolution Center Nasiliu.Net (No to Violence)  
Center for Assistance to International Protection (Moscow)  
Citizens' Watch Human Rights NGO  
Crew Against Torture  
Environmental Crisis Group  
Environmental Human Rights Defenders program of the Russian Social-Ecological Union  
Foundation of Sami Heritage and Development  
Friends of the Earth Russia  
Human Rights Council of St. Petersburg  
International Committee of Indigenous Peoples of Russia  
Mass Media Defence Centre  
"Memorial" Human Rights Defence Center  
Moscow Helsinki Group

Movement for Defence of Voters' Rights "Golos"

Movement of Conscientious Objectors

OVD-Info

Public Verdict Foundation

Russia Behind Bars

Sphere Charitable Foundation

Sakharov Center

Soldiers Mothers of St.Petersburg

Sova Center for Information and Analysis

Mr. Yuri Dzhibladze, member of the Council of Russian Human Rights Defenders

Ms. Karinna Moskalenko, human rights lawyer